
Zborovanje glavnega od 
bora UJU v Beogradu. 

Seja 7. maja. 

VI. H r v a t s k o v p r a š a n j e. Na 
seji so poleg ostalih članov glavnega od
bora navzoči tudi gostje iz Zagreba: to
variši Joca Milojevič, Blaž Stetič in Pero' 
Horvat. Predsednik Stankovič v uvodnih 
besedah pojasnuje prilike v Hrvatski, 
kjer je na temelju UJU udruženih že nad 
1700 učiteljev v 41 društvih. Dolžnost 
centrale je. da se zanima za razmere v 
katerih živi tamošnje v UJU udruženo 
učiteljstvo. Dolžnost centrale je. da po
vzdigne glas proti separatističnemu de
lovanju gotovih elementov. Sledi referat 
zagrebškega tovariša J. Milojeviča. V 
drastičnih potezah slika šolske in učitelj
ske razmere in prilike v Hrvatski. Reči 
moramo, da smo že mnogo slišali o teh 
hrvatskih razmerah, a Milojevičeve eks
plikacije so daleč nadkrilile vse. kar smo 
culi doslej. V uvodnih besedah govori u 
razmerju onega dela učiteljstva, ki je 
včlanjeno v UJU in odnošaju manjšine, 
ki je udružena še v Savezu hrvatskih 
učiteljskih društev. Prvi na stališču uje
dinjenja, drugi separatisti. Položaj uje
dinjenega učitelistva pa je postal nevz
držen po volitvah po padcu koalicijske 
vlade. Nastale so nove borbe čisto poli
tične narave. Govornik navaja gorosta
sne izjave separatističnega učiteljstva. 
1'ako so n. pr. te vrste učitelji spreje

mali hrvatske seljake. ki so se vračali s 
kraljeve svatbe z besedami: »Zakaj ste 
šli v Beograd, ko se še ne ve, da li je 
Aleksander tudi hrvatska kralj?!« V hr
vatski prosvetni politiki je nastal nov 
kurz. ki mu načeltije dr. Stjepan Bosa
nac. Začelo se je preganjanje nacional
nega učiteljstva v obliki samovoljnega in 
poljubnega premeščanja. Bilo ie to pre
ganjanje ki se ne pomni uiti v predvojni 
dobi. Za prosvetne referente so postav
ljene osebe ki niso člani centralnega 
udruženja nasprotno celo niegovi od
kriti in strastni sovražniki. Ako se bo 
godilo to še v bodoče, ne more se pre
vzeti garancije, da se obdrži maso naci
onalnega učiteljstva v praven jedin
stva . . . Govornik opozarja, da so se 
mnoge stvari dogajale zaradi neinformi
ranosti prosvetnega ministrstva. Tov. 
Milojevič končuje: »Znajte, če hočete 
voditi borbo v Hrvatski, morate imeti 
vojsko. A ta vojska to smo mi učitelji. 
Brez nas ne dosežete ničesar proti nam 
pa še hujše.« 

K stvari so govorili še Blaž Štetič. 
Josip Škavič in podpredsednica Jelisa
veta Vavra. ki je v temperamentnem go
voru izvajala, da je položaj ujedinjenega 
učiteljstva v Hrvatski v istini težak, po
praviti na se da samo ako bo za to smi
sla in z urejenim sistemom, k e r H r 
v a t s k a š e ni i z g u b l j e n a . 

Na vse to so odgovarjali člani glav
nega odbora tov. Jovo P. Jovanovič. Mi
lan V. Popovič Mihajlo Stanojevič. re
ferenti v ministrstvu prosvete, izvajali 
so. da nikoli ni obstojala tendenca proti 
onim. ki so nosilci ideje državnega edin
stva priznavali, da so se godile pogreš
ke iz nepoznavanja stvari nove pogreš
ke oa bodo odslej nemogoče. Izjavili so. 
da bodo kot člani glavnega odbora UJU 
in kot funkcionarji v ministrstvu pro
svete vložili vso voilio vso avtoriteto, j 
da onemogočilo preganjamo svojih tova ' 

(Konce.) 

Seja 6. maja popoldan. 
III. P o r o č i l o b l a g a j n i k o v o. 

Blagajnik g. Steva O j o t g j e v i C poda 
obširno poročilo o stanju blagajne UJU 
od L septembra 1922 do L maja 1923. 
Ker bo to poročilo, pozneje še izpopol
njeno, podano na glavni skupščini, se za 
danes vzdržujemo podrobne razprave. — 
D. S i r o t a  n o v i č (.Vel. Beokerek) želi 
za glavno skupščino celokupno, točno 
b.ianco o imovini UJU. — Anton K a č i č 
(Split) predlaga, naj se vrši denarno po
slovanje UJU potom poštne hranilnice. 
Pojasni se. da je nemogoče, ker poštno
čekovni urad v Beogradu sedaj še ne 
obstoja. 

IV. D o l o č i t e v l e t o š n j e g a 
k o n g r e s a. Predsednik Stankovič javi, 
da se morata po čl. 18. in 21. Pravil vr
šiti letos glavna skupščina in kongres in 
se morajo na podlagi pravil vršiti letos 
nove volitve. Otvarja o tem predmetu 
razpravo. Po dolgotrajni debati, v katero 
posežejo: Škavič. Radovanovič, Devčič, 
Jeilenc. Dostal Jovič. Petiovč. sledi so
glasni sklep da se vrši letošnja glavna 
skupščina in kongres začetkom avgusta 
v Ljubljani. Slovenska delegacija ie ho
tela iz raznih vzrokov za letos zadržati, 
da bi se kongres ne vršil v Ljubljani, to
da pritisk je bil tako silen in navdušenje 
tako vseobče, da se je morala udati. To
čen datum in dnevni red bo določila cen
trala sporazumno z ljubljanskim pover
jen ištvom. 

V. P r e m e m b a p r a v if UJU. 
Predsednik naznani sklep izvršilnega od
bora da se za enkrat do končne uredit
ve prilik v državi in razdelitve v oblasti 
ne izvrši nikaka večja prememba pravil. 
Tov. M. Jovič refeiira o nameravani pre
membi pravil: določnejšo stilizacijo o ci
lju Udruženja: povečanje izvršilnega od
bora na 12 članov; tajnik blagajnik in 
uredniki listov so lahko izven izvršilne
ga odbora. Vsa poverjeništva naj izdela
jo svoia pravila v soglasju in z odobre
njem centrale. Sprejme se predlog, da se 
oremembe v principu navajajo o po
drobnostih sklepajo posamezna poverje
ništva in izdelaio definitivni predlogu 

Sestavi se odbor za izdelavo reso
lucije, predsednik in poverjeniki: Stan
kovič. Devčič, Jelene. Škavič. šušljič. 

rišev. da jim pomagajo v njihovi veliki 
misiji. 

Po sklepnih besedah tov. Ivo Rado
vanoviea. Spasoje HadžiPopoviča in 
predsednika Stankoviča je bila formuli
rana sledeča resolucija; 

Zastopniki Udruženja iugoslovanske
ga učiteljstva smatrajo za največje vpra
šanje današnji položaj narodnega učiteli
stva na Hrvatskem, ki ie v ogromni ve
čini vstopilo v Udruženje jugoslovenske
ga učiteljstva in se eksponiralo za ideale 
narodnega edinstva. Zastopniki učitelj
stva ne vidiio v teh svojih tovariših sa
mo prosvetnih in narodnih delavcev, 
ampak tudi možel ki hočejo uresničiti 
državne ideale v onih krajih svoie do
movine kjer j c to najbolj potrebno. In se 
zato obračalo na ministra za prosveto. 
na vlado in na pristojne činitelje s oroš
nio. naj bi posvečali večjo pažnjo njiho
vim razmeram in jih osvobodili napadov. 
katerim ie tam izpostavljeno njihovo pa
triotično in narodno delovanje. Vlada naj 
tudi prepreči, da se taki dogodki več ne 
oonove tudi v drugih krajih ne. 

Popoldan je bilo zborovanje zaklju
čeno. Glavni odbor ie izročil resolucije. 
ki smo jih priobčili začetkom našega po
ročila, ministru prosvete g. Miši Trifu
noviču ki je obljubil prisostvovati kon
gresu UJU v Ljubljani. Potek zborovanja 
glavnega odbora ie mnogo pripomogel k 
bližnjemu medsebojnemu poznavanju 
prilik in razmer v posameznih pokraji
nah Dokazal ie pa tudi da ni več daleč 
čas. ko bo vladal na naših zborovanjih 
in skupščinah popoln red in prava sokol
ska disciplina. R. D. 


